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درباره عباس کیارستمی که امروز سالروز 
 درگذشتش است

تیرماه که از راه می رسد ویدئوهای عباس 
کیارســتمی فضای مجازی را تســخیر 1

می کند. اول تیر تولد اوست و ۱۴تیر سالمرگش. 
ویدئوهایی که بیشتر از آنکه تصویری از کیارستمی 
فیلمســاز ارائه دهند، او را در مقام فیلســوف و 
حکیمی خردمنــد می نمایانند که جملات قصار 
درباره مقولاتی چون عشق، زندگی، تنهایی و مرگ 
بر زبان می آورد. جملات قصاری که به صورت مجرد 
جذاب هســتند، ولی معمولا استدلالی پشتشان 
نیست؛ شاید چون فرصتی برای تحلیل و استدلال 
در ایــن بریده فیلم هــا وجود نــدارد. یاد عباس 
کیارستمی با این نقل قول های اغلب غیرسینمایی، 
میان مردم زنده نگاه داشــته می شود. از طریق به 
اشــتراک گذاشــتن این نقل قول ها و ویدئوها و 
جملات شــاعرانه  و حکیمانه عباس کیارستمی 
بیشتر شبیه مثلا جبران خلیل جبران یا محمود 
درویش به نظر می رسد که البته دیدگاهی متفاوت 
و ضد جریان به پدیده ها دارد و همین تفاوت هاست 
که باعث بازنشرها و به اشتراک گذاشتن ها می شود. 
عنصر شــهرت، بیانــی تأثیر گــذار بــا قدرت 
متقاعدکنندگی مثال زدنــی و جملاتی که برای 
موضوعات پیچیده راه حل های به ظاهر ساده ای را 
پیشــنهاد می کنند، بــرای عباس کیارســتمی 
مخاطبانــی فراهم کرده که بســیار بیشــتر از 

تماشاگران فیلم هایش هستند.
تــا همین چنــد ســال پیــش عنوان 

جهانی ترین ســینماگر ایرانی، با فاصله 2
بیش و پیش از هر چهره دیگری برازنده کیارستمی 
بود. هنوز هم به لحاظ موفقیت فستیوالی و تحویل 
گرفته شــدن توســط منتقدان، نظریه پردازان و 
ســینماگران بزرگ جهانی، اوست که فراتر از هر 
فیلمساز ایرانی دیگری مورد توجه قرار گرفته است. 
تعــداد کتاب هایی که خــارج از مرزهــا درباره 
کیارستمی نوشــته شده بسیار بیشــتر از دیگر 
ســینماگران ایرانی اســت و به نــدرت می توان 
رأی گیری معتبری برای انتخاب بهترین فیلم های 
تاریخ سینما ســراغ گرفت که چند فیلم از او به 
فهرست برگزیدگان راه نیافته باشد. به طور مشخص 
»کلوزآپ« به عنوان یکی از خلاقانه ترین تجربه های 
سینمایی، جایگاه مطمئنی در  پانتئون  منتقدان 
دارد. کیارستمی بیشتر فیلمســاز فستیوال ها و 
منتقدان بود تا کارگردان اکران عمومی و تماشاگر 
عادی. فراموش نکنیم که تعــداد قابل توجهی از 
فیلم هایش در ایران اکران عمومی نشدند و آنها هم 
که به نمایش درآمدند، جز عده ای معدود را راضی از 
سینما به بیرون نفرستادند. مشخصا در مورد »خانه 
دوست کجاست؟«، »کلوزآپ«، »زندگی و دیگر 
هیچ« و »طعم گیلاس« واکنش های تماشاگران در 
ســینماهای فرهنگ و عصر جدیــد را در اکران 
عمومی به یاد می آورم که هر چه بود، نشــانی از 
تحسین و رضایت را به همراه نداشت؛ جز اقلیتی که 
احتمــالا خواننده مجلــه فیلم بودند و آشــنا و 
علاقه مند به دستور زبان ســینمای کیارستمی. 
کیارستمی حتی مثل مهرجویی یا بیضایی فیلمساز 
طبقه متوســط هم نبود و مثل مسعود کیمیایی 
دوستداران پرشــمار میان اقشار مختلف جامعه 
نداشت. سینمایش هم گرایش اقلیتی را نمایندگی 
می کرد که البته با شروع درخشش در جشنواره ها، 
فیلمسازان بسیاری را به سودای تکرار موفقیت های 
او، دنباله روی خود کرد؛ انبوه مقلدانی که با دیدن 
فیلم های کیارســتمی گول ظاهر ساده شــان را 
می خوردند و بدون طرح داستانی منسجم، دوربین 
به دست با نابازیگران راهی دشت و بیابان می شدند 
و هیچ کدامشان هم نتوانســتند حتی سایه ای از 

استاد باشند.
داســتان پررنگ و پرفراز و فرودی برای 

تعریــف کردن وجــود نــدارد. معمولا 3
هنرپیشه ای در کار نیســت و اگر هم باشد مثل 
آدم های عادی جلــوی دوربین مــی رود. به نظر 
می رســد نه تکنیک خاصی هم در کار است و نه 
میزانسنی. موسیقی متن، طراحی صحنه، دکور و 
هر آنچه جزو الزامات اثری ســینمایی اســت در 
حداقلی ترین شــکل ممکن حضور دارد یا به کل 
حذف شده است. فیلم های کیارستمی سال ها در 
ایران براســاس ظاهرشــان قضاوت شدند. هیچ 
کارگردان مشهوری در دهه های ۶۰ و ۷۰ به اندازه 
کیارستمی متهم به بلد نبودن سینما نشد و گویا 
هرقدر فرنگی ها بیشتر به فیلم هایش توجه کردند، 
در اینجا لج عده ای بیشــتر درآمد و واکنش های 
عصبی به فیلم ها نشان دادند. آن سوی ماجرا را هم 
باید دید که برخی دوستداران استاد جای نقد فیلم، 
متن هــای ادبــی و شــاعرانه ای نوشــتند یا در 
برداشــت های هرمنوتیک، مرزهــای تخیل را 

کیلومترها جا به جا کردند.
همه این قصه هــا از لحظه ای که خبر 

رسید بیماری کیارستمی جدی است 4
تمام شد و با مرگ اســتاد، همه آنها که شاید 
نهایتا 3،2فیلمش را تا به انتها تماشــا کرده 
بودند، ســتایش هایی را نثــارش کردند که 
ارتباطی با خود فیلم ها نداشت. بارها گفته بود 
ترجیح می دهد خودش بماند تا فیلم هایش؛ 
آرزویی که به شــکلی دیگر برآورده شــد. با 
مرگش این کیارستمی بود که در ذهن ها ماند، 
میان جامعه رفــت، نقل قول ها و ویدئوهایش 
دست به دست شد تا فیلم هایش که همچنان 
کمتر به مصرف عموم رسیده است؛ چون اساسا 
با چنین هدفی ساخته نشده اند. جمله ای که 
مسعود کیمیایی در ســال های دور و پیش از 
شــهرت و محبوبیــت کیارســتمی درباره 
نخستین فیلم بلندش بر زبان آورد، عینا اتفاق 
افتــاد: »این فیلــم گزارش نیســت که باقی 

می ماند، این کیارستمی است که می ماند.«

سعید مروتی یادداشت
روزنامه نگار
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طناب کشی بر سر شبکه نمایش خانگی
دوگانگی های قانونی در مجوز های تولید و نمایش 

جایگاه نامشخص ساترا ) سازمان تنظیم مقررات 
صوت و تصویر فراگیر( در روند تولید و پخش 
باعث شده که پلتفرم ها قید تشریفات اداری این 
سازمان ازجمله خوانش فیلمنامه ها و نظارت در 
پروسه تولید را بزنند و به تولید و پخش سریال ها 
در درون سازمان خود بپردازند. چندی است که 
پلتفرم ها فیلمنامه های خود را به الماس )سامانه 
صدور مجوز تولیدات حرفه ای( که بخشــی از 
ساتراست، نمی دهند و سریال ها بدون حضور 
و تأثیر ســاترا به عنوان ناظر در تولید و پخش 
در پلتفرم ها عرضه می شــوند. به گفته یکی از 
تهیه کنندگان رویه ای که ساترا در پیش گرفته، 
حذف پلتفرم هاست چرا که مدیران ساترا که 

از بدنه رسانه ملی هســتند بیشتر علاقه مند 
به افزایــش بینندگان تلویزیون  هســتند. در 
هفته های اخیر ساترا بیشتر نقش شاکی را دارد 
تا ناظر. چراکه بعد از پخش سریال ها و برنامه ها 

از تولید و پخش بدون مجوز گله مند می شود.
 با توجه به وضعیت موجود و دوقطبی شــدن 
فضا؛ برخی تهیه کنندگان می خواهند نامه ای به 
مقام معظم رهبری بنویسند و وضعیت موجود 

را شرح دهند.
یکی از تهیه کنندگان در گفت وگو با همشهری 
با اشــاره به این مطلب که سیاستی که ساترا 
در پیــش گرفته، بیشــتر سیاســت حذف 
پلتفرم هاســت، توضیح می دهد:»ساترا تنها 

سعی می کند تولیدات را کنترل کند، در بخش 
ساخت، »الماس« مجوز ساخت را می دهد اما 
در این بخش آنقدر کارهــا کند پیش می رود 
که در بهترین حالت یک  ســریال صدور مجوز 
فیلمنامه اش یک سال طول می کشد. اگر کسی 
بخواهد سال ۱۴۰2سریال بسازد از ۱۴۰۱ باید 
پیگیر کارش باشد تا مجوز بگیرد. این سیستم 
بی نهایــت بی نظم و بدون مدیریت اســت که 
احساس می شود همه این کارها با تعمد خاصی 
انجام می شود و گویا بناي کار بر انجام نشدن کار 
اســت.« این تهیه کننده که می خواهد نامش 
آورده نشود، در ادامه می گوید:»ساترا به عنوان 
یک ســازمان که مســئولیت هایی دارد هیچ 

کاری نمی کند و تنها به محتوای تولیدات ایراد 
می گیرد و در نهایت هدفش حذف پلتفرم ها در 
یک رقابت نابرابر با تولیدات صدا و سیماست.« 
وی همچنین عنوان می کند:»هم اکنون رقابتی 
میان تلویزیون و پلتفرم ها ایجادشده و بسیاری 
معتقدند کــه پلتفرم ها توانســتند در جذب 
مخاطب موفق باشــند و جلوی ســریال های 
خارجی را بگیرند و این یعنــی مردم کمتر از 
گذشته سراغ سریال های ماهواره ای می روند.«

وضعیت مدیریت ساترا و گلایه تولید کنندگان 
تا جایــی پیش رفته که حتــی رئیس جمهور 
فروردیــن ماه طی ســخنانی خواســتار حل 

مشکلات این حوزه شده بود.

پیمان جبلی اخیــرا در گفت وگویی که با مهر 
داشــت، عنــوان کرده:»وظیفه مــا به عنوان 
صداوســیما و وظیفه ای که قانون بر عهده ما 
گذاشــته، نظارت بر تولید و پخش آثار شبکه 
نمایش خانگی است. این وظیفه قانونی است که 
حتماً به آن عمل می کنیم. البته وظیفه ما فقط 
مدیریت خط قرمزي محتوای سریال ها و حوزه 
نمایش خانگی نیست و امیدواریم محتوای خط 
سبزی را هم برای فعالان نمایش خانگی تبیین 
کنیم. ما در این حوزه به پلتفرم هایی که دغدغه 

فرهنگ دارنــد نه تنها احترام 
می گذاریم بلکه کمک کرده و 
حمایت جدی هم مي کنیم.«

 تجزیه ایران؛ 
رؤیایی که بر دل صدام ماند

بررسي جنگ تحمیلی از نگاه یک ژنرال 
عراقی همراه با فاطمه تشکری

فتوت؛ 
نشانه اى از خصايل نيك

درنگی کوتاه بر زوایایی از فرهنگ و سنت فتوت 
و جوانمردی و الگوی روابط اجتماعی آن

 استمرار حق 
در برابر تداوم باطل

نشست تخصصی جایگاه و نقش هیئت در 
استقرار، استمرار و استکمال حکومت اسلامی 

وعده یک 
جشنواره متفاوت 

وزیــر فرهنگ و ارشــاد 
درخصــوص  اســامی 
برگزاری جشــنواره فیلم 
فجر امســال توضیحاتی 
ارائه کــرد. محمدمهدی 
اسماعیلی پس از برگزاری 
مراسم تقدیر از شایستگان 
جایزه کتاب سال جمهوری 
اسامی در جمع خبرنگاران 
درباره ســاخت فیلم های 
اســتراتژیک  سینمایی 
در جشــنواره فیلم فجر، 
گفت: روزانــه این بحث را 
دنبال می کنم. شــورای 
ویژه ای را در بنیاد فارابی 
تشــکیل دادیم و همین 
حــالا پروژه های متعددی 
شروع شده است. ان شاءالله 
امسال جشنواره فیلم فجر 
همــه آن حرف هایی را که 
درباره تولیــد فیلم های 
فاخــر زده ایــم، جامه 
عمــل می پوشــاند. همه 
پیش شرط هایش را فراهم 
کرده ایم. یک جشــنواره 
متفــاوت و نزدیــک به 
آرمان هایی کــه در حوزه 
فرهنــگ و هنــر انقاب 
اســامی دنبال می کنیم 
را شــاهد خواهیــم بود. 
اسماعیلی در توضیحاتی 
در زمینــه توقیف برخی 
نمایش  ها نیز بیــان کرد: 
نمایــش »مخاطــب« که 
متوقف شد، پس از اینکه 
اشــکالاتش برطرف شد، 
تا انتها اجرا شــد. در همه 
بحث ها تمکین به قانون و 
اجرای قانون را داریم. جایی 
که قانون نقض می شــود، 

محل خط قرمز ماست. 

 بی وفا 
در تلویزیون

از فیلم »بی وفا« ســاخته 
اینگمار برگمان یک سریال 
تلویزیونی ساخته می شود. 
به گزارش ورایتی، »بی وفا« 
که ســال2۰۰۰ بــر مبنای 
فیلمنامــه اینگمار برگمان 
و به کارگردانــی لیو اولمان 
ساخته شــد اکنون توسط 
تومــاس آلفردســون به 
ســریال تلویزیونــی بدل 
می شود. توماس آلفردسون 
کارگردانی اســت که فیلم 
تحســین شــده »بندزن 
خیاط ســرباز جاسوس« و 
»آدم درســت را راه بده« را 
در کارنامه دارد. داســتان 
برگمان را ســارا جانسِن در 
قالب فیلمنامه یک  سریال 
۶ قسمتی در می آورد. خبر 
ساخته شدن این سریال در 
هفته برگمان که هر سال در 
جزیره فارو برگزار می شود، 
اعام شد. آلفردسون گفت 
زمستان2۰۰1 بود که با برگمان 
تماس گرفتــم و از او اجازه 
خواستم تا داستان او را دوباره 
تفسیر کنم و وی این تفسیر 
جدید را بسیار هیجان انگیز و 
واقعا مسخره خوانده بود. این 
کارگردان و بازیگر سوئدی 
که از ســال1۹۷1 تاکنون 
مشغول فعالیت بوده، افزود: 
برای فیلمنامه برگمان کاه از 
سر برمی دارم و قول می دهم 
همه تاشم را برای این سریال 

به کار بندم.  

فینال عصر جدید 

فینــال »عصــر جدید« 
مصادف با شب عید سعید 
قربان بعد از خبر ساعت22 
روی آنتن شبکه سوم سیما 
خواهد رفــت. به گزارش 
همشــهری، نوروز امسال 
پخش فصل سوم مسابقه 
»عصر جدید« آغاز شــد 
و حــالا پــس از چند ماه 
رقابت، فینــال این برنامه 
1۸تیرماه، مصادف با شب 
عید سعید قربان بعد از خبر 
ساعت22 روی آنتن شبکه 
سوم ســیما خواهد رفت. 
در فینال امســال »عصر 
جدید« ۶شــرکت کننده 
از نقاط مختلف کشــور 
 بــه رقابــت می پردازند.

قهرمان مسابقه و رده بندی 
با  ۶فینالیســت،  بیــن 
رای گیری مخاطبان خواهد 
بود. نتیجه نهایی و قهرمان 
»عصرجدید«  سوم  فصل 
در شب عید غدیر مشخص 

خواهد شد.

نشست خبری نوزدهمین جشنواره بین المللی نمایش عروسکی تهران برگزار شد

یک دبیر باانگیزه با کلی امید و آرزو
اولین نشست خبری نوزدهمین جشنواره بین المللی نمایش 
عروســکی تهران ـ مبارک دیروز در تالار مشــاهیر مجموعه 
تئاترشهر برگزار شد. در این نشست که هادی حجازی فر، دبیر 
جشنواره و کاظم نظری، مدیر اداره کل هنرهای نمایشی حضور 
داشتند، فراخوان این دوره از جشــنواره اعلام شد. به گزارش 
همشــهری، هادی حجازی فر، فراخوان این دوره از جشنواره 
را متفاوت با دوره های گذشته ارزیابی کرد و گفت: تلاشم این 
بوده که جشــنواره ای متفاوت داشته باشیم؛ بر همین اساس، 
بخش های مختلف جشــنواره که در فراخوان آمده، مبتنی بر 
آسیب شناسی دوره های پیشین و با مشورت خانواده عروسکی 
تعیین شده است. تلاش کردیم فراخوان جامع باشد و ضریب 
خطا در آن به حداقل برسد. هر کجا که احساس کنیم مسیر را 

اشتباه رفته ایم، حتما به آن اعتراف و اصلاحش می کنیم.

افزایش 4۰۰درصدی بودجه جشنواره
حجازی فر با اشاره به اینکه در 3،2سال گذاشته شیوع کرونا باعث 
رکود نمایش عروسکی شده، گفت: تغییر این رکود کار مشکلی 
است و امیدواریم در این زمینه موفق شویم. قرار شده با همراهی 
اداره کل هنرهای نمایشی و معاونت هنری، اتفاقات مثبتی از نظر 
تامین بودجه در حوزه تولید نمایش عروسکی رخ بدهد. بودجه 
جشنواره ۴۰۰ درصد افزایش داشته و خیلی ویژه دیده شده است. 
امیدوارم بقیه جشنواره ها اعتراض نکنند. این هزینه از بودجه تئاتر 
مصرف می شود و امیدوارم این پول دوباره به جیب تئاتر برگردد؛ 

چون تئاتر عروســکی از توان و ظرفیت لازم بــرای درآمدزایی 
برخوردار است؛ همانطور که این ظرفیت را دارد که بخش خصوصی 
را همراه خود کند. این بازیگر و کارگردان سینما خواستار همراهی 
دیگر بخش ها همچــون شــهرداری و میراث فرهنگی در تولید 
آثار عروسکی شد. دبیر جشــنواره بین المللی نمایش عروسکی 
تهران کمک هزینه تولید در بخش نمایش های صحنه ای را برای 
۱۵نمایش پذیرفته شده در هر بخش جشنواره بین 3۰ تا۵۰میلیون 
تومان اعلام کرد و گفت: در بخش فضای بــاز نیز به ۱۰نمایش 
پذیرفته شــده بین 2۰تا 2۵میلیون تومان کمک هزینه پرداخت 
می شود. همچنین جشنواره به منظور حمایت از آثار پذیرفته نشده 
برای ادامه فرایند تولید با نظر هیأت انتخاب، به 2۰نمایش مبلغ 
۵میلیون تومان پرداخت می کند. کمک هزینه تولید نمایش ها، 
براساس نظر کارشناســی و با توجه به معیارهایی همچون تعداد 

عروسک، دکور و... تخصیص خواهد یافت.

تکلیف حریم تئاترشهر مشخص شود
دبیر جشنواره اعلام کرد یکی دیگر از اقدامات جشنواره امسال 
برگزاری بزرگداشت هایی است که مهم ترین این بزرگداشت ها 
به حسن دادشکر، هنرمند قدیمی تئاتر و از پیشکسوتان تئاتر 
عروســکی اختصاص دارد. حجازی فر درباره بخش بین الملل 
جشنواره نیز گفت: با توجه به زمانی که داریم تلاش می کنیم 
کارهای خوبی دعوت شود؛ چون به واسطه دیدن کارهای خوب 
چیزهای زیادی یاد گرفته ایم؛ در ضمن، امیدواریم بتوانیم داور 

بین المللی و مدرس خارجی هم برای برگزاری کارگاه آموزشی 
دعوت کنیم. اولویت در بخش بین الملل با کارهای خوب است 
نه اینکه آن آثار متعلق به چه کشــوری باشــند؛ چون بودجه 
برگزاری این بخش از جیب مردم تامین می شــود و لازم است 
آثار باکیفیتی دعوت شــوند. حجازی فر در سخنانش به بحث 
حریم تئاتر فجر هم اشاره کرد و گفت: قصد داریم در افتتاحیه 
و اختتامیه عامه مردم را در جشنواره دخیل کنیم؛ البته امنیت 
مردم باید تامین شود. امیدوارم تکلیف حریم تئاتر شهر یک بار 
برای همیشه مشخص شــود. من از رسانه ها خواهش می کنم 
که این مطالبه  را داشته باشند؛ چون واقعا مسئله مهمی است. 
من نگرانم که در مراسم شادپیمایی جشنواره گوشی موبایل 
یک خانواده به سرقت برود. این مسئله از باشکوه برگزار شدن 
جشــنواره برای من مهم تر اســت؛ البته برای این دو مراسم 

پیشنهادهای خوبی داریم که باید آنها را بررسی کنیم.

ایجاد امید و انگیزه برای خانواده تئاتر عروسکی
هادی حجازی فر در ســال های اخیــر بیشــتر در فیلم ها و 
سریال های مختلف حضور داشته و از حوزه نمایش عروسکی دور 
بوده که خودش در این باره گفت: ما هر جا برویم به خانه اول خود 
برمی گردیم؛ ضمن اینکه در این سال ها از نمایش عروسکی دور 
نبوده ام و آخرین نمایشی که به صحنه بردم »رومئو ژولیت« بود 
که پیش از کرونا اجرا شد. همچنان هم با بچه های عروسکی در 
ارتباط هستم. حجازی فر از باور خود به این مسئله گفت که تئاتر 

عروسکی می تواند گلیم خود را از آب بیرون بکشد و به راحتی 
می تواند خودگردان باشد. وی درباره بازگرداندن امید و انگیزه به 
خانواده تئاتر عروسکی گفت: نتیجه این جشنواره را در سال های 
بعد خواهیم دید. در دوره های قبل خیلی از آثار جشــنواره از 
بین رفتند و امکان اجرا نیافتند و روح خانواده عروســکی را از 
بین بردند، اما امیدوارم در این جشنواره بتوانیم انگیزه و امید 
را به هنرمندان برگردانیم. همچنین کاظم نظری، مدیر اداره 
کل هنرهای نمایشی، درباره یکی از مهم ترین مشکلات نمایش 
عروسکی که نداشتن امکان اجرای عمومی است، گفت: تلاش 
می کنیم یکی از سالن های مجموعه تئاتر شهر را در اختیار آثار 
عروسکی بگذاریم و از اجرای این نمایش ها حمایت های کافی 
انجام بدهیم؛ به طوری که محصول این جشــنواره بتواند یک 
سال تولید تئاتر عروســکی تهران را تامین کند. ضمنا با دیگر 
مسئولان هم صحبت کرده ایم تا از یاری آنان بهره مند شویم؛ 
چون این جشنواره مال همه است. باید دید انگیزه حجازی فر و 
اعتبار و جایگاهی که او این روزها در میان مدیران هنری کشور 
دارد، می تواند به برگزاری جشنواره ای باطراوات بینجامد و گرد 

رخوت را از تن تئاتر عروسکی بتکاند.

اختاف نظر میان ساترا با پلتفرم ها به آشفتگی ای دامن زده 
است که فضای حاکم بر شبکه نمایش خانگی را ملتهب کرده 
است. این نکته ای است که ســازندگان سریال های شبکه 
نمایش خانگی بر آن تأکید می کنند. مهم ترین انتقاد سپردن 
نظارت بر محتوای سریال های شبکه نمایش خانگی به رقیبش 
تلویزیون است. این درحالی اســت که سعید مقیسه معاون 
رئیس صداوسیما و رئیس ساترا )ســازمان تنظیم مقررات 
صوت و تصویر فراگیر در فضای مجــازی( در این باره معتقد 

است:»اگرچه رئیس ساترا را رئیس سازمان صداوسیما انتخاب 
می کند، اما این امر به معنای تصدی گری ساترا در فعالیت های 
تولیدی رسانه ملی نیست و به لحاظ ساختاری و شرح  وظایف از 
ابتدای تأسیس از سایر معاونت های تولیدی صداوسیما همچون 
معاونت سیما یا معاونت فضای مجازی منفک بوده و مأموریت 
تولید محتوا ندارد که تعارض منافع با VOD ها داشته باشد.« 

محدودیت و ممیزی مهم ترین انتقاد مطرح شده به عملکرد 
ساترا است. مقیســه چندی پیش در نشستی خبری در این 
باره گفت:»اگرچه برخی، تنظیم مقررات را فقط از منظر ایجاد 
محدودیت می نگرند اما حمایت هــای قابل توجه و متنوعی 
از طرف صداوسیما برای توســعه قانونمند رسانه های صوت 
و تصویر فراگیر فراهم شــده که مبتنی بر نظام رتبه بندی 

دارندگان مجوز در اختیار آنها قــرا خواهد گرفت.« رئیس 
ســاترا تاکید کرد:»اگرچه برخی، تنظیم مقررات را فقط از 
منظر ایجاد محدودیت می نگرند اما حمایت های قابل توجه و 
متنوعی از طرف صداوسیما برای توسعه قانونمند رسانه های 
صوت و تصویر فراگیر فراهم شده که مبتنی بر نظام رتبه بندی 

دارندگان مجوز در اختیار آنها قرا خواهد گرفت.«
این نظر یک طرف ماجراست. در حالی که طرف دیگر به شدت 
به دنبال بازگرداندن نظارت وزارت ارشاد بر سریال های نمایش 
خانگی است. برخی معتقدند انفعال و بی تصمیمی وزارت ارشاد 
در دولت روحانی موجب شد نظارت و کنترل بر سریال های 
نمایش خانگی از بهارستان به جام جم منتقل شود. با این کار 
وزارت ارشاد دولت سابق، دردسر مسئولیت نظارت بر شبکه 

نمایش خانگی را از سر خود دور کرد. در واقع مدیریت سابق 
ارشاد به جای حل مسأله، صورت مسأله را پاک کرد. اتفاقی که 
در نهایت به وضعیت فعلی انجامیده است. درخواست برخی 
از هنرمندان از رئیس جمهور در مورد بازگرداندن نظارت بر 
شبکه نمایش خانگی به وزارت ارشاد و قول مساعد ابراهیم 
رئیسی، نشان از تمایل دولت به حل مسئله داشت. حالا که 
چند ماهی از دیدار هنرمندان با رئیس جمهور گذشته هنوز 
اتفاقی که آن دسته از هنرمندان انتظارش را داشتند رخ نداده 
و با حاشیه هایی که در یکی دو ماه اخیر پیش آمده، اوضاع به 
مراتب آشفته تر هم شده است. آنچه مشهود به نظر می رسد 
لزوم اتخاذ سیاستی است که به این وضعیت یک بام و دو هوا 

خاتمه دهد.

فهیمه پناه آذر گزارش
روزنامه نگار


